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După ce sâmbătă sute de Ieșeni au ieșit în stradă pentru păduri, 
Asociația Codrii Iașilor propune candidaților semnarea unui 
memorandum de susținere pentru desemnarea unui nou Parc 
Natural, primul din Moldova extra-carpatică 

Sâmbătă, pe 1 Iunie, sute de ieșeni au participat la Marșul pentru Pădurile Iașului, eveniment organizat de 
nouă organizații locale pentru a trage un semnal de alarmă cu privire la amenințările la care sunt supuse 
pădurile de lângă oraș. Punctul central al marșului au fost tăierile de codru - pădure bătrână - de la sud de 
oraș, unde avem încă mii de hectare pădure compactă, Pădurea Bârnova, tăieri făcute în numele „regenerării”. 
Această pădure este ce a mai rămas din Codrii istorici ai Iașilor, si este acum protejată strict doar pe 1% din 
suprafață în timp ce 99% este încadrat ca pădure de producție. 

S-a scandat „Iepurași, nu drujbași!”, „Protejați, nu tăiați!”, „Arbori monument, nu mai mult ciment!”, 
„Codrii Iașului, Plămânii orașului!”. Pancartele manifestanților arătau poze cu frumusețile naturii dar si cu 
cioate imense si stive nesfârșite de lemne, si unele si altele fotografiate în ultimii ani în Pădurea Bârnova. 
Portavocea s-a plimbat prin mulțime si ritmul a fost susținut pe rând de mai mulți participanți într-o 
atmosfera veselă dar hotărâtă. 

Cel mai puternic mesaj, auzit la unison din sute de piepturi de copii, tineri, adulți si bătrâni a fost însă 
„Vrem Parc Natural!”. Organizația inițiatoare a acestui marș, Codrii Iașilor, construiește de cinci ani 
propunerea desemnării acestui areal ca Parc Natural. Ar fi primul Parc din Moldova, celelalte provincii 
istorice având măcar câte unul înafara zonei montane. 

Mihai Diac, președintele Asociației Codrii Iașilor: „Am ajuns într-un moment important în care, datorită 
specialiștilor, avem deja studiul științific, piatra de temelie pentru desemnarea unei noi arii protejate, 
cerință a OUG57/2007, aproape definitivat. Din acest punct, documentația teritorial-administrativă devine 
următoarea prioritate, si vom avea nevoie atât de sprijin administrativ de la autorități, cât si de sprijin 
politic de la aleșii ieșenilor. Este momentul potrivit pentru ca aceștia să se unească în spatele unei 
inițiative de care vor beneficia toți locuitorii județului nostru”. 
 
Petiția inițiată de Mihai Diac pentru desemnarea Parcului Natural Codrii Iașilor are în acest moment peste 
35.000 de semnatari, iar numărul lor este în creștere. Chiar înainte de marș, asociația a trimis candidaților la 
funcții publice de la nivelul municipiului cât și județului Iași un memorandum de susținere a inițiativei 
desemnării.  

Memorandumul arată că propunerea este una echilibrată, care are în vedere atât nevoile locuitorilor din oraș 
pentru recreere si conectare la natură, cât si ale celor din comunele pe suprafața cărora este propusă 
desemnarea Parcului Natural, prin păstrarea accesului la resurse (lemn, păsuni etc.). Parcul creează chiar o 
oportunitate pentru un flux monetar dinspre zonele urbane către cele rurale limitrofe prin ecoturism, 
echilibrând dezvoltarea în județ. Mai mult, memorandumul explică si că desemnarea ar permite o mai bună 
protejare si valorificarea patrimoniului cultural, si poate creste valorificarea turistică al întregului județ. 



Faptul că Parcul Natural ar avea o administrație dedicată, care include mai mulți actori interesați (UAT-uri, 
proprietari, societate civilă) ar facilita menținerea unui echilibru mai bun între rolul de protecție al pădurii 
si cel de producție. 

Asociația își asumă prin memorandumul propus continuarea demersurilor, dar solicită angajarea 
candidaților si oamenilor politici în a-l sprijini teritorial-administrativ, atât din perspective rolurilor actuale 
cât si a celor pentru care candidează, prin parteneriate inter-instituționale, cât si prin asumarea unui 
calendar de lucru cu ședințe lunare. Așa cum Marșul Pentru Pădurile Iașului a fost un demers apolitic, 
memorandumul solicită actorilor politici să colaboreze dincolo de granițele partidelor pentru acest obiectiv 
comun. 

Demersul pentru desemnarea Parcului Natural Codrii Iașilor nu este unul izolat, la București Platforma 
Civică Împreună Pentru Centura Verde, fondată de Alex Găvan, din care Asociația Codrii Iașilor face parte, 
si care a ajutat în comunicarea legată de marș, militează pentru protecția pădurile din Sectorul Ilfov. 
Inițiativa are susținerea asumată de președinții principalelor partide politice, inclusiv Marcel Ciolacu, 
Președinte PSD si Prim-Ministru, Nicolae Ciucă, Președinte PNL si Președintele Senatului, Cătălin Drulă, 
Președinte USR, Kelemen Hunor, Președinte UDMR, Dragoș Pîslaru, Co-președinte REPER etc. 

Rămâne de văzut dacă sucursalele locale vor arăta aceeași unitate si acționa pentru a oferi locuitorilor celei 
de-a doua aglomerări urbane din țară, din primul județ care a ajuns la 1.000.000 de locuitori, dreptul la 
natură. Asociația Codrii Iașilor a rugat candidații/politicienii să trimită memorandumurile semnate până joi, 
6 Iunie, urmând ca vineri, 7 iunie, să publice poziționarea candidaților si a președinților de filială. 

 

*** 

Marșul pentru pădurile Iașului: https://www.facebook.com/events/317604204769267/ 

Poze eveniment: bit.ly/3V7URHF 

Video eveniment: https://bit.ly/4e7cu3a 

Memorandum/Angajament pentru candidați si actori politici: https://bit.ly/458d50u 

Comunitatea Codrii Iașilor: https://www.facebook.com/codrii.iasilor/ 

Moldova, singura provincie istorică fără un Parc Natural: https://bit.ly/3VsxgTD 

Petiție: https://campaniamea.declic.ro/petitions/salvati-codrii-seculari-ai-iasiului-1 

 

*** 

Mihai Diac, 0754033056, mihai.diac@gmail.com 
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